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Groesbeek, is na twaalf jaar al een flink stuk 
verder dan de prille boompjes van Lemlijn. 
“Het is een landbouwsysteem”, benadrukt 
Van Eck, “maar ondertussen broeden hier 
ook meer dan dertig soorten vogels, leven er 
wezels en ringslangen en hebben we zelfs 
een beverburcht aan de rand van het bos.”

Belangrijker nog voor Van Eck: zijn bos 
levert ook al een vrijwel continue stroom 
producten; van Japans hoefblad dat in febru-
ari het eind van de winter inluidt, via ver-
schillende bladgroenten, appels en peren, 
tot noten in het late najaar. “Iedere maan-
dag komt hier onder anderen een chef-kok, 
Emile van der Staak van sterrenrestaurant 
De Nieuwe Winkel in Nijmegen, producten 
oogsten. Voor de rest hoeven we hier eigen-
lijk vrijwel niets te doen. De natuur doet 
het werk”, aldus Van Eck.

Onlangs stuurde de Stichting Voedsel-
bosbouw een notitie aan de ministers Henk 
Staghouwer en Christianne Van der Wal, 
van landbouw, natuur en stikstof. De strek-
king van hun verhaal: voedselbossen kun-
nen een uitkomst bieden uit de verschillen-
de crises in de Nederlandse landbouw. Niet 
alleen de stikstofcrisis, ook de klimaat-, de 
biodiversiteit- en zeker ook de watercrisis 
die eraan zit te komen.

“Wanneer melkveebedrijven zoals dat 
van de familie Lemlijn in Limburg omscha-
kelen naar een voedselbos, gaan ze geen 
stikstof meer uitstoten maar vastleggen”, 
legt Van Eck uit. “Daarnaast wordt in een 
voedselbos enorm veel organische stof lang-
durig vastgelegd. Dat is dus CO2 die uit de 
lucht wordt gehaald, daarmee help je het 
klimaat.” 

“Ook is de biodiversiteit in een voedsel-
bos zo ontzettend veel groter dan op en on-
der een gemiddelde akker of weiland. Daar-
naast houd je ook veel water vast en gebruik 
je geen meststoffen of bestrijdingsmidde-
len. Er kan dus ook niets uitspoelen naar 
het oppervlaktewater.”

De Stichting Voedselbosbouw is in 2019 
begonnen met een eigen programma om in 
totaal 150 hectare voedselbos in Nederland 
te realiseren. Dat areaal is inmiddels in 
voorbereiding. In de brief aan Staghouwer 
en Van der Wal leggen de initiatiefnemers 
de lat dan ook nog een flink stuk hoger. 

Van Eck: “Als we 170.000 hectare land-
bouwgrond voor 2030  zouden kunnen om-
zetten in voedselbossen, dan leg je daarmee 
14,6 miljoen ton CO2 vast. Dat is meer dan 
de 14,3 miljoen ton die de hele Nederlandse 

Van melkveebedrijf 
naar voedselbos

Een voedselbos vraagt geen mest of bestrijdingsmiddelen, maar 
levert wél voedsel en biodiversiteit. ‘Dit biedt een uitweg uit de 
verschillende crises van de landbouw’, schrijft voedselbospionier 
Wouter van Eck aan de ministers van landbouw, natuur en stikstof.
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Omschakelen

V
ijftien jaar runde 
Stefan Lemlijn sa-
men met zijn ou-
ders en zijn partner 
Julie een reguliere 
melkveehouderij 
met 120 koeien in 
het Zuid-Limburgse 
Sint Geertruid. 
Maar in 2020 moest 

het roer om, vond hij. “Kort gezegd was ik 
het vertrouwen in de overheid kwijt. Ik zat 
op een bedrijf dat al honderd jaar in de fami-
lie is, met dus een eeuw aan boerenervaring. 
Maar op de overheid konden we niet bou-
wen. Er was geen langetermijnvisie. Het 
was de ene keer dit, dan weer dat. Ik wilde 
weer voor de toekomst gaan boeren.”

En een boom, wist Lemlijn, plant je voor 
de lange termijn. Vandaar dat hij afgelopen 
winter de eerste boompjes heeft geplant 
voor een heus ‘voedselbos’ op vijf van de in 
totaal twintig hectare grond die hij van het 
oude bedrijf meenam.

“We zijn begonnen met de zogeheten 
bloesemboog”, legt Lemlijn uit. “Dat zijn de 
bomen en struiken die je rond een voedsel-
bos zet en waar bijna het hele jaar door wel 
iets in bloei staat. Op die manier zorg je er-
voor dat er ook het hele jaar insecten zijn 
om straks je gewassen te bestuiven.” 

“Daarna hebben we de windsingels met 
witte elzen geplant. Die houden de andere 
planten, bomen en struiken letterlijk een 
beetje uit de wind. En daartussen hebben 
we ook al de eerste boompjes geplant die 
uiteindelijk voor voedsel moeten gaan zor-
gen, maar op dit moment staat het gras nog 
hoger dan die boompjes.”

Omdat Lemlijn, zoals hij zelf zegt, wel 
veel wist van koeien, maar niets van voed-
selbossen, zocht hij contact met de Stich-
ting Voedselbosbouw Nederland, van pio-
nier Wouter van Eck. In 2009 was die één 
van de eersten die in Nederland op een seri-
euze schaal een voedselbos begon. “Veel 
van mijn generatiegenoten investeerden 
toen in een huis”, herinnert hij zich. “Ik 
kocht in plaats daarvan 2,5 hectare 
 maïsland om daar een bos op te planten.” 

Het bos van Van Eck, ‘Ketelbroek’ in 

industrie voor 2030 zou moeten beperken. 
Tegelijkertijd ga je voedingsmiddelen pro-
duceren voor een miljoen mensen.”

Niet alleen die opslag van CO2 kunnen 
voedselbosboeren te gelde maken, ook aan 
de voedselproductie van het bos zelf kun-
nen ze meer verdienen dan met een gangba-
re landbouwpraktijk, stelt Van Eck. “Die op-
brengst van een voedselbos is vooral zo goed 
omdat je nauwelijks kosten hoeft te maken. 
De bruto opbrengst wordt dan algauw netto 
inkomsten. Je hoeft geen mest te kopen, 
geen bestrijdingsmiddelen en je hoeft ook 
geen brandstof in een trekker te stoppen.”

Voedselbossen worden inmiddels ook be-
studeerd door landbouwwetenschappers 
van Wageningen Universiteit en Research 
(Wur). Onderzoeker Jeroen Kruit deelt het 
optimisme van Van Eck. “Maar als het gaat 
om de harde wetenschap, dan moet ik mij 
voor nu nog beperken tot de positieve effec-
ten op de biodiversiteit”, zegt Kruit. 

“Dat we dit vinden is ook niet gek, want 
voedselbossen kennen geen grondbewer-
king, bestrijdingsmiddelen of kunstmest en 
ze leggen veel organische stof vast.” De goe-
de doorworteling van de bodem en de per-

Het prille voedselbos 
van de familie Lemlijn in 
Sint Geertruid, met 
verschillende dieren en 
veel struiken, bomen, 
fruit en groenten.  
Foto onder: Stefan 
Lemlijn bij een jong 
aangeplante wilg. 

‘De opbrengst van een 
voedselbos is zo goed 
omdat je nauwelijks 
kosten hoeft te maken’
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Isa van Malenstein (24) 
ging naar de VN-natuurtop

‘J ammer dat landen telkens 
weer de focus op econo-
mie leggen”, zegt Isa van 
Malenstein. “Het e� ect 
van de natuur op het alge-

meen welzijn van mensen is niet 
in geld uit te drukken. En het is 
schadelijk voor toekomstige ge-
neraties als je er niet duurzaam 
mee omspringt.”

Vanuit Wenen, een van de tus-
senstops op haar interrail-vakan-
tie, doet de 24-jarige studente kli-
maatstudies en internationale 
ontwikkelingsstudies verslag van 
de negende conferentie van Ipbes 
(het Intergouvernementeel Plat-
form voor Biodiversiteit en Eco-
systeemdiensten van de Verenig-
de Naties), die ze met drie andere 
leden van de Jongerenmilieuraad 
bijwoonde. 

Drie jaar geleden waarschuw-
de Ipbes dat een miljoen plant- en 
diersoorten dreigen uit te ster-
ven. De bijeenkomst van vorige 
week in Bonn was gericht op de 
biodiversiteitstop van eind dit 
jaar. 

Wat is het nieuws uit Bonn?
“Er zijn twee rapporten vast-

gesteld, die dienen als beleidsad-
vies voor regeringen. Het eerste 

rapport gaat over duurzaam om-
gaan met dier- en plantensoorten, 
waar wereldwijd miljarden men-
sen van a� ankelijk zijn. Het 
tweede rapport gaat over de waar-
de van natuur. Dit rapport advi-
seert meer nadruk te leggen op de 
culturele en spirituele waarde 
van de natuur, en het e� ect ervan 

op het algemeen welzijn van 
mensen. Dat is niet in geld uit te 
drukken.

“Dit rapport wijst ook op de 
ongelijkheid tussen bevolkings-
groepen. Wij jongeren zijn erin 
geslaagd daar ook de ongelijkheid 
tussen generaties aan toe te voe-
gen. Als je onduurzaam omgaat 
met soorten, maak je dat gebruik 
voor toekomstige generaties on-
mogelijk en hetzelfde geldt voor 
de natuur. Als je die zo behandelt 
dat hij minder waard wordt, is dat 
schadelijk voor de toekomst.

“Door gebruik te maken van 
de generatiestoets houd je bij be-
slissingen rekening met de toe-
komst en kun je zorgen dat je de 
gevolgen niet afwentelt op toe-
komstige generaties. Dat is bij 
biodiversiteit nog belangrijker 
dan bij het klimaat. Daarbij kun je 
nog hopen op technologische op-
lossingen in de toekomst, maar 
zodra je een soort verliest is dat 
onomkeerbaar.”

Hoe kijk je naar de resultaten 
van de Ipbes-conferentie?
“Met gemengde gevoelens. 

Het is positief dat die rapporten 
zijn vastgesteld. Maar de landen-
delegaties die de rapporten moes-
ten goedkeuren, legden toch tel-
kens weer de focus op economie. 
Landen als Brazilië en Argentinië 
probeerden hierin hun zin door te 
drukken, terwijl bijvoorbeeld Bo-
livia en Costa Rica veel meer na-
druk leggen op biodiversiteit en 
de waarde van natuur.”

Waarom wilden jullie hier 
graag bij zijn?
“In de zaal zag je toch wel veel 

grijze hoofden. Wij jongeren vin-
den dit ook belangrijk, dat willen 
we laten zien. We willen meepra-
ten en laten zien hoe je jongeren 
kunt meekrijgen. Dat we de on-
gelijkheid tussen generaties in 
het rapport hebben weten te krij-
gen, is toch een kleine overwin-
ning.”

Onno Havermans

‘Als je de natuur 
zo behandelt 
dat hij minder 
waard wordt, is 
dat schadelijk 
voor de 
toekomst’

In de ene zone staat de gastronomie cen-
traal. Daar hopen we producten voor ons-
zelf en voor restaurants te gaan oogsten. 
Een ander deel staat in het teken van bouw-
materialen en woondecoratie, bijvoorbeeld 
via gedroogde decoratieve planten.”

“In weer een ander deel willen we hop, 
bessen en kruiden verbouwen waar een lo-
kale bierbrouwer dan weer mooie dingen 
mee mag doen in speciale bieren. Uiteinde-
lijk ben ik ervan overtuigd dat we een conti-
nue productie zullen krijgen, zowel ecolo-
gisch als economisch, met een gezonde bo-
dem als belangrijkste input.”

Van Eck hoopt dat veel meer boeren zo-
als Lemlijn de stap naar de voedselbosbouw 
durven zetten. Inmiddels wordt een voed-
selbos o�  cieel erkend als teelt met een ei-
gen gewascode voor op subsidieformulieren. 
“Boeren hoeven hun Brusselse hectarever-
goedingen dus niet verliezen als ze voedsel-
bosboeren worden.” In de notitie vraagt de 
Stichting Voedselbosbouw Nederland aan 
de ministers om deze innovatieve vorm van 
landbouw toch vooral niet uit het oog te 
verliezen. “Ik nodig Van der Wal en Stag-
houwer van harte uit om te komen kijken.”

manente bodembedekking zorgen daar-
naast voor een goed waterbeheer. Oudere 
voedselbossen laten zien dat ze veel beter 
om kunnen gaan met periodes van droogte 
en nattigheid.”

Of ze na verloop van tijd ook minstens zo 
profi jtelijk zijn als de huidige reguliere ak-
kerbouw, in termen van oogst en inkomen, 
durft Kruit nog niet te beamen. “Daarvoor 
volgen we voedselbossen nog niet lang ge-
noeg. Maar het feit dat je geen mest, gewas-
bescherming of ander hulpmiddelen hoeft 
in te zetten en wetende dat een voedselbos 
verschillende gewassen levert, dus een ge-
spreid risico, maakt het hoe dan ook een in-
teressant systeem.” 

Wageningen gaat ook de bedrijfsecono-
mische aspecten van dit nieuwe landbouw-
kundige model volgen. In het prille voedsel-
bos van de familie Lemlijn in Sint Geertruid 
kunnen nog geen vruchten geplukt worden. 
“Niet letterlijk”, verbetert de voedselbos-
boer. “Figuurlijk wel, omdat we ook een gas-
tenverblijf op het terrein zijn begonnen.”

Vanaf volgend jaar hoopt Lemlijn te gaan 
oogsten uit zijn voedselbos. “We hebben 
het gebied ingedeeld in verschillende zones. 


